
                                  
 
 
 
 
 
Talepunkt til brug for ministeren for fiskeri og ligestilling og nordisk 
samarbejdes deltagelse i samråd i Miljø-  og Fødevareudvalget tors-
dag den 11. oktober 2018 om rådsmøde (landbrug og fiskeri) for så 
vidt angår fiskeripunkter den 15. oktober 2018  
 

 
(Det talte ord gælder) 

 

 
[Samrådsspørgsmål D 

”Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den kommende 

dagsorden for rådsmøde (landbrug og fiskeri) - fiskeridelen den 

15. og 16. oktober 2018 samt eventuelle sager, hvortil der søges 

mandat i Europaudvalget.”] 

 

[Svar:] 

Jeg vil gennemgå dagsordenen for rådsmødet for landbrug og fi-

skeri den 15. oktober for så vidt angår fiskeripunkterne. Punkt 1 

er til forhandlingsoplæg. De øvrige punkter er til orientering. Jeg 

begynder med punktet til forhandlingsoplæg.  

 

[Dagsordenspunkt 1: Forslag om fiskerimuligheder i Østersø-
en for 2019] 

Punkt 1 er fastsættelse af fiskerimuligheder i Østersøen for 2019.  

Punktet er sat på dagsordenen med henblik på politisk enighed.  
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For torsk i den vestlige del af Østersøen foreslår Kommissionen 

en stigning i kvoten på 31 %. Lukkeperioden for fiskeri efter 

torsk i februar og marts måned fjernes. Der videreføres begræns-

ning for det rekreative fiskeri efter torsk på 5 stk. pr. dag. Det er 

en lille lempelse i forhold til reglerne i år, hvor begrænsningen 

også var 5. stk. pr. dag, men kun 3 stk. pr. dag i lukkeperioden for 

det kommercielle fiskeri – altså i februar og marts måned.  

 

I den østlige del af Østersøen foreslås en reduktion af torskekvo-

ten på 15 %. 

 

For sild i den vestlige Østersø foreslås en drastisk reduktion i 

kvoten på 63 %. I den centrale Østersø foreslås en reduktion for 

sild på 26 %.  

 

For brisling foreslås en mindre stigning i kvoten, mens der for 

laks og rødspætte er pænt store stigninger.  

 

I Østersøsamarbejdet, BALTFISH, arbejder vi på at opnå en fæl-

les henstilling om det foreliggende forslag om fiskerimuligheder 

for 2019. Det vil styrke vores forhandlingsposition i Rådet, så-

fremt det lykkes. 
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Regeringen kan generelt støtte hensigten om at sikre et bæredyg-

tigt fiskeri. Vi har noteret os den positive udvikling for torsk i den 

vestlige Østersø. Samtidig er der grund til bekymring særligt for 

sild i den vestlige Østersø samt for sild i den centrale Østersø og 

torsk i den østlige Østersø. 

 

Som generelt princip kan regeringen tilslutte sig, at kvoterne i 

Østersøen fastsættes på grundlag af forvaltningsplaner, den vi-

denskabelige rådgivning og målsætningen om maksimalt bære-

dygtigt udbytte (MSY) i henhold til reformen af den fælles fiske-

ripolitik.  

 

Regeringen finder det vigtigt, at reduktionen i TAC for sild i den 

vestlige Østersø bliver mindre, end Kommissionen lægger op til.  

 

Regeringen vil arbejde for, at der findes en tilfredsstillende sam-

let løsning for torsk i Østersøen, der indebærer en større stigning i 

TAC for 2019 vestlig Østersø, end Kommissionen har lagt op til. 

I den forbindelse kan regeringen tilslutte sig videreførelse af visse 

restriktioner for det rekreative fiskeri efter torsk i vestlig Østersø. 

Disse restriktioner bør dog balanceres i forhold til den samlede 

TAC. 

 

Regeringen finder det vigtigt, at fiskeriet efter brisling kan opret-

holdes fuldt ud. Der bør således findes en løsning, der giver mu-

lighed for passende bifangstmuligheder for sild. 
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Regeringen forholder sig generelt skeptisk over for eventuelle 

lukkeperioder, og vil arbejde for, at lukkeperioden i den østlige 

Østersø ophæves.  

 

Der må forudses vanskelige forhandlinger særligt for så vidt an-

går sild og torsk i den vestlige Østersø.  

 

Nu vil jeg tage punkterne til orientering.  

 

[Dagsordenspunkt 2: EU/Norge konsultationer om fiskerimu-

ligheder 2019] 

Punkt 2 er EU-Norge fiskeriforhandlingerne for 2019. Aftalen 

med Norge har stor betydning for de danske fiskere.  

 

Det er af stor betydning for de danske fiskere, at EU-Norge-

forhandlingerne om fiskerimulighederne i 2019 afsluttes i 2018, 

så fiskeriet i norsk zone kan påbegyndes fra årets begyndelse.  

 

I forhandlingerne lægger vi vægt på, at balancen i aftalen sikres i 

den gensidige udveksling af fiskerimuligheder, så de danske fi-

skere får deres rimelige andel.  
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Vi støtter generelt, at kvoterne for 2019 fastsættes på grundlag af 

den videnskabelige rådgivning, målsætningen om maksimalt bæ-

redygtigt udbytte og fastlagte forvaltningsplaner.  

 

Jeg vil lige bemærke, at der også skal fastsættes foreløbige fiske-

rimuligheder for sperling på baggrund af ny videnskabelig råd-

givning, der blev fremlagt tidligere på ugen. Rådgivningen dæk-

ker perioden fra 1. november 2018 til 31. oktober 2019. Her vil vi 

presse på for, at det sker hurtigt, så der ikke kommer et stop i fi-

skeriet.  

  

[Dagsordenspunkt 3: Årsmødet i Den Internationale Kom-
missionen for bevarelse af tunfiskebestanden i Atlanterhavet - 
ICCAT] 

Punkt 3 handler om årsmødet i den internationale Kommission 

for tunfiskeri i Atlanterhavet (ICCAT). Generelt ønsker vi her at 

sikre et bæredygtigt fiskeri.  

 

Regeringen følger løbende det videnskabelige arbejde med at 

skabe mere information om tunens udbredelse i Skager-

rak/Kattegat. Danmark deltog i ICCAT’s årsmøde i 2017 og vil 

ligeledes deltage i årsmødet i 2018 i Dubrovnik. 
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[Siden sidst] 

Under siden sidst vil jeg kort nævne, at EU-Kommissionen og 

Marokko har opnået enighed om en ny fiskeripartnerskabsaftale 

med tilhørende protokol.  

 

Kommissionen fremlagde sine forslag, der skal implementere af-

talen i EU-lovgivningen mandag den 8. oktober.  

 

Vi vil nu analysere forslagene. Vi vil også høre Rådets Juridiske 

Tjenestes holdning.  

 

Da vi først netop har modtaget forslagene, orienterer jeg ikke om 

sagen i dag, men vil blot varsle, at jeg vender tilbage til sagen, 

når vi har fået set nærmere på forslagene. Det kan komme til at gå 

hurtigt. Derfor vil jeg muligvis vende tilbage om kort tid – tidli-

gere end den forventede forelæggelse af novemberrådsmødet. 

 

 

Fiskeripolitisk kontor, den 10. oktober 2018 

 


